

"To: Attorney General Paxton

It is a pleasure to greet you and wish you success in your daily activities. By higher instructions, I am writing to request, if you consider it appropriate, your immediate attention to a serious situation affecting the Republic of Guatemala. As the Public Ministry, we have received a complaint as a criminal report about a very important and sensitive issue: Our beloved children.

As you know, deficiencies in security and diplomacy related to the border between the United States and Mexico have resulted in a significant increase in drug trafficking, but also a devastating emergence of human trafficking. In relation to the new complaint that has been filed with this institution, a horrifying pattern of disappearance of children from Guatemala has been brought to our attention, and it has been reported to the Public Ministry that a complex network involving Non-Governmental Organizations (NGOs) operating within Guatemala, who collaborate with specific entities in the State of Texas, are implicated in the abuse of Guatemalan children when they are away from their parents and do not have someone to protect them.

These Guatemalan children have reportedly been placed in shelters and organizations throughout Texas under the guise of providing them with a family environment. Disturbingly, there have been reports and documented situations of sexual abuse in these shelters, which is a huge violation of the rights and dignity of these children.

The State of Texas bears much of the responsibility for these lost children, who have been transferred to the border and processed migratorily in Texas apparently fully aware of this situation.

mong the non-governmental organizations operating in Guatemala and the State of Texas that may be involved in child trafficking operations, the involvement of "Save the Children," "Changing the Way We Care," the World Childhood Foundation, Arise, and La Unión del Pueblo Entero is concerning. What could be particularly alarming about these organizations is that some of them receive federal funds from American taxpayers. I have been informed that other non-governmental organizations operating in Guatemala and Texas could be accomplices to child trafficking, possibly supporting this trafficking and other issues with unaccompanied children and adolescents traveling, but they have proven unsuccessful in protecting children in Guatemala.

The Public Ministry, obligated to protect the human rights and interests of the inhabitants of the Republic of Guatemala, will spare no effort and exhaust all necessary efforts to locate and criminally prosecute those responsible for this enormous tragedy. Be assured that the Attorney General and Chief of the Public Ministry of the Republic of Guatemala will zealously execute her legal mandate to eradicate this epidemic of child trafficking and to hold those who commit these crimes against humanity accountable.

I respectfully request that you contact us as soon as possible to agree on joint efforts aimed at resolving this humanitarian crisis for which your country is directly responsible in part.

Without further ado, I subscribe with the highest expressions of my consideration and esteem."

The letter was signed by Guatemala's Secretary General at the Public Ministry.



Guatemala, 12 de abril de 2024

FISCAL GENERAL PAXTON:

Es un gusto saludarle y desearle éxitos en sus actividades diarias. Por instrucciones superiores le escrito para solicitar, si así lo considera, su inmediata atención a una situación grave que está afectando a la República de Guatemala. Como Ministerio Público hemos recibido una denuncia como noticia criminal acerca de un asunto muy importante y sensible: Nuestros amados niños.

Como usted sabe, las falencias en la seguridad y la diplomacia relacionadas a la frontera entre los Estados Unidos y México, han dado como resultado un incremento significativo de tráfico de drogas, pero también un devastador surgimiento de tráfico humano. En relación a la denuncia nueva que ha sido presentado ante esta institución, se hace de conocimiento un horripilante patrón de desaparición de niños provenientes de Guatemala, y ha sido informado al Ministerio Público, que una compleja red que involucra a Organizaciones No Gubernamentales (ONG) que operan a lo interno de Guatemala, quienes lo hacen en colaboración con entidades específicas del Estado de Texas, están implicados en el abuso de niños guatemaltecos cuando están lejos de sus padres y no tienen a alguien que les proteja.

Estos niños guatemaltecos, ha sido reportado que fueron ubicados en albergues y organizaciones a lo largo de Texas bajo la apariencia de que se les proveerá de un entorno familiar. Perturbadoramente, ha habido denuncias y situaciones documentadas de abuso sexual en esos albergues, lo cual es una enorme violación de los derechos y la dignidad de esos niños.

El Estado de Texas carga con mucha de la responsabilidad de estos niños perdidos, quienes han sido traspasados hacia la frontera y procesados migratoriamente en Texas aparentemente estando completamente enterados de esta situación.



15 Av. 1516 Zona 1. Barrio Gerona, Ciudad de Guatemala, Guatemala  
Tel. (502) 2411-9191  
[www.mp.gob.gt](http://www.mp.gob.gt)



Entre las Organizaciones no gubernamentales que están operando en Guatemala y en el Estado de Texas que podrían estar participando en operaciones de tráfico de niños, preocupa el involucramiento de "SaveTheChildren", "ChangingtheWayWeCare", Fondo Mundial para la Infancia, Arise y La Unión del Pueblo Entero. Lo que podría ser

Particularmente alarmante acerca de estas organizaciones es que algunas de ellas reciben fondos federales de los contribuyentes estado unidenses. Se me ha indicado que otras Organizaciones No Gubernamentales que operan en Guatemala y Texas podrían ser cómplices de tráfico de niños, quienes posiblemente están apoyando este tráfico de niños y otros problemas con niños, niñas y adolescentes que viajan no acompañados, pero que han demostrado que no han tenido éxito protegiendo a los niños en Guatemala.

El Ministerio Público, estando obligado a proteger los derechos humanos y los intereses de los habitantes de la República de Guatemala, no escatimaremos y agotaremos todos los esfuerzos que sean necesarios para localizar y procesar penalmente a los responsables de esta enorme tragedia. Tengan la seguridad que la Fiscal General y Jefa del Ministerio Público de la República de Guatemala, ejecutará, su mandato legal, celosamente para erradicar esta epidemia de tráfico de niños y para responsabilizar a quienes cometen estos crímenes contra la humanidad.

Respetuosamente solicito que pueda contactarnos a la brevedad posible para acordar un trabajo conjunto encaminado a resolver esta crisis humanitaria de la cual, su país es directamente responsable en parte.

Sin otro particular, me suscribo con las más altas muestras de mi consideración y estima.

Deferentemente,  
  
Lic. Ángel Arnoldo Pineda Ávila  
Secretario General  
del Ministerio Público